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To jest dr Ted Hildebrandt w swoim kursie historii, literatury i teologii 

Starego Testamentu, numer jedenaście, na temat pierwszych czterech rozdziałów 

Księgi Wyjścia.  

A. Podgląd quizu [ 0:00-0:49] 

  Dzisiaj, odkąd w końcu wydostaliśmy się z Księgi Rodzaju. Dzisiaj 

zajmiemy się Księgą Wyjścia i mamy nadzieję, że ustalimy to na tych zajęciach. 

Na następnych zajęciach dokończymy Księgę Wyjścia. Zacznijmy więc od Księgi 

Wyjścia, po prostu z nią pracując, a potem przez resztę semestru będę próbował 

cię dogonić. Następny czwartek jest ważny, to nasz pierwszy egzamin. Więc po 

prostu miej to na uwadze. Podręcznik do nauki ukaże się jutro rano.  

B. Tytuł Księgi Wyjścia [0:50-1:26] 

  Co oznacza tytuł Księgi Wyjścia? Ek (lub „ ex ”) w języku greckim to 

słowo „out” lub „out of” to przyimek „out”, odos oznacza „drogę” Exodos , więc 

jest to „wyjście”. Wyjdź [ex-it] z pokoju. Zatem Exodus oznacza „wyjście”, a 

Księga Wyjścia dotyczy wyjścia z czego? Wyjście z Egiptu. Więc to jest droga 

wyjścia z Egiptu, a droga wyjścia z Egiptu jest w dużej mierze tym, o czym jest 

ten tekst. 

C. Przegląd głównych ruchów w Księdze Wyjścia [1:27-7:50] 

  Zasadniczo w Księdze Wyjścia jest pięć części i te pięć głównych rzeczy 

łączy się ze sobą. Pierwszym z nich były narodziny i powołanie Mojżesza. Nie 

spotkaliśmy jeszcze Mojżesza, ale na początku Księgi Wyjścia spotykamy 

Mojżesza jako niemowlę, w narodzinach i wezwaniu Mojżesza. Następnie 

kilka/trzy rozdziały są na wezwanie Mojżesza. Tak więc Mojżesz staje się 

ważnym graczem przez resztę Pięcioksięgu. Przy okazji, kiedy używam terminu 

Pięcioksiąg, czy wiecie, czym jest Pięcioksiąg? Tak, Williamie. Tak, pierwszych 

pięciu ksiąg Biblii. Penta – podobnie jak Pentagon, oznacza „pięć”. Penta teuch 
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znaczy „książka”. Jest pięć książek. Powinienem jednak powiedzieć to, czy 

Mojżesz kiedykolwiek widział księgę w swoim życiu? Odpowiedź brzmi: taka 

księga, która ma oprawę , oprawę ksiąg rozpoczęto około 100 roku naszej ery. 100 

AD zaczęliśmy oprawić książki. Co wcześniej mieli ludzie? Zwoje. Więc Mojżesz 

pisałby na zwojach. Często w Biblii, kiedy jest napisane „Księga Przymierza”, tak 

naprawdę mowa jest o zwoju. Jest przetłumaczona jako książka w naszym 

współczesnym języku, więc musisz tam dokonać zmiany. Teraz „narodziny i 

powołanie Mojżesza”, on pisze Pięcioksiąg, więc on będzie autorem pierwszych 

pięciu ksiąg Biblii. 

  Dalej jest dziesięć plag egipskich. Mojżesz schodzi do Egiptu iw zasadzie 

dochodzi do dualizmu między Bogiem Izraela a „bogiem” Faraonem. Faraon jest 

uważany za boga. Zasadniczo pytanie będzie brzmiało: czy będzie to bóg faraon, 

czy też bóg Jehowa? Czy będziesz się bać boga, którego możesz zobaczyć, 

faraona, który ma rydwan, który może cię przejechać, czy też będziesz się bać 

Boga, którego nie możesz zobaczyć . Więc w zasadzie Bóg ustanawia siebie. 

Wiele plag będzie pojedynkiem między faraonem a Bogiem. Bóg umacnia się w 

dziesięciu plagach egipskich. Więc przyjrzymy się tym dziesięciu plagom. 

  Przejście przez Morze Trzcinowe jest wielkim i ważnym wydarzeniem, 

kiedy Izrael opuszcza Egipt i przekracza Morze Trzcinowe . Umieściłem Reed Sea 

tylko po to, żeby być trochę wulgarnym. Pewnie znacie je jako Morze Czerwone, 

ale to jest Morze Trzcinowe . Nie wiemy dokładnie, które to było morze. 

Hebrajski termin to yam suph , co oznacza „morze trzcin”. W tekście hebrajskim 

nie ma słowa „Morze Czerwone”. W tekście hebrajskim jest mowa o „morzu 

trzcinowym”. Więc mówię Morze Trzcinowe . Więc oni przekraczają Morze 

Trzcinowe , Bóg rozdziela wody, oni idą na drugą stronę, Egipcjanie toną, to 

wielka sprawa. Tak więc przejście przez Morze Trzcinowe jest bardzo ważną 

sprawą dla Izraela, kiedy faktycznie opuszczają Egipt. Pozwól mi tylko to 

skończyć i porozmawiamy o tym trochę więcej. 

  Następna jest tabernakulum. Po przekroczeniu Morza Trzcinowego 
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wydostają się na pustynię. Bóg każe im zbudować dla niego namiot, aby mógł 

zamieszkać pośród nich. Otrzymujesz więc tę strukturę tabernakulum, w której 

pominęliśmy wiele szczegółów, ponieważ każda deska i każda deska są mierzone. 

Opisują to bardzo szczegółowo. Czy w ogóle jest ktoś z okolic Lancaster w 

Pensylwanii? Tam na dole jest prawdziwa konstrukcja tabernakulum, prawda? 

Powiedziano mi, że w rejonie Lancaster niektórzy Amisze zbudowali prawdziwe 

tabernakulum, przez które można przejść w rejonie Lancaster w Pensylwanii. 

Zawsze chciałem to zobaczyć. Przybytek jest zbudowany, a Bóg zamieszka pośród 

swego ludu. Jest przenośny; to trochę jak przenośna świątynia, a kiedy oni się 

poruszają, Bóg porusza się razem z nimi. Niektórzy sugerowali, że manaty co do 

skóry były krowami morskimi. Staję się naprawdę niepewny w stosunku do wielu 

zwierząt. Chcę powiedzieć, że jesteśmy 3000 lat później, a zwierzęta są trudne do 

zidentyfikowania. Przede wszystkim mają tam różne zwierzęta, więc czasami 

tłumaczenie jest trudne. Więc tak, „krowy morskie” zostały przetłumaczone jako 

„manaty”. Szczera prawda jest taka, że kiedy tam byłem, nie widziałem żadnych 

manatów. Myślę, że być może tam byli, ale może to być coś innego. Wszystko, co 

mówię, to wycofać się z tego. Nie jestem pewien, jaka jest szczera prawda. 

Przepraszam za to, muszę być z tobą szczery. Chodzi mi o to, że toczy się wielka 

dyskusja na temat tego, czym było to zwierzę. Żadna z dyskusji nigdy mnie nie 

przekonała, więc przepraszam. Kiedy przejdziemy do Księgi Kapłańskiej, 

wymyślimy wiele zwierząt. Będziemy rozmawiać o króliku i zającu. Są kłopoty, 

gdy tłumaczy się między językami ze zwierzętami, zwłaszcza między kulturami. 

  Następnie masz Torę i nadanie Tory lub prawo na Synaju. Słowo „Tora” 

jest słowem żydowskim, jeśli rozmawiasz z narodem żydowskim i mówisz nam o 

Torze, w dużej mierze jest to prawo, prawo na Synaju i Dziesięć Przykazań, które 

zostały tam dane na Synaju. To jest główne przymierze. Jakie było główne 

przymierze w Księdze Rodzaju? Nazywano je Przymierzem z Abrahamem lub 

Przymierzem Abrahamowym. Na czym opierało się Przymierze Abrahamowe? 

Obrzezanie, prawda? Abraham obrzezał swoje dziecko, a potem Przymierze 
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Abrahamowe: ziemia, nasienie rozmnażające się i będące błogosławieństwem dla 

wszystkich narodów, czyli Przymierze Abrahamowe. Powtórzono to Abrahamowi, 

Izaakowi i Jakubowi i dalej. Oto Przymierze Synajskie , Przymierze Synaj będzie 

oparte nie tyle na obrzezaniu, ile na posłuszeństwie. Więc Bóg da swoje prawo, a 

potem ludzie mają przestrzegać tego prawa, tego przymierza, które im dał . Będą 

specyfikacje i postanowienia. Właśnie przeczytaliście Liczby. Czy Izrael 

przestrzegał prawa? Nie. Czy łamią to od samego początku? Oni łamią prawo, 

więc tutaj jest problem z tym przymierzem synajskim , z nadaniem prawa. Tak to 

jest w skrócie.  

D. Wyjścia jako wielki akt odkupienia Starego Testamentu [7:51-9:24] 

  Teraz chcę przeskoczyć obok… ale zanim to zrobimy, chcę to przejrzeć i 

trochę cofnąć się i spojrzeć na cały duży obraz Exodusu tutaj. Księga Wyjścia jest 

wielką księgą Starego Testamentu. 

  Czym jest wielki akt odkupienia w Nowym Testamencie? Po pierwsze, kto 

jest prawdziwym aktem odkupienia, kto go dokonuje w Nowym Testamencie? Jak 

ma na imię ta osoba? Jezus. Mamy cztery Ewangelie o Jezusie, które dostarczają 

nam wszystkich tych historycznych szczegółów. Co w jego życiu uważa się za 

punkt kulminacyjny? Tak, to Jego śmierć i zmartwychwstanie, Jego 

ukrzyżowanie, Jego śmierć za nas i zmartwychwstanie. Więc to jest wielki akt 

odkupienia w Nowym Testamencie, Chrystus umiera za nasze grzechy i powstaje 

z martwych. Pokonanie śmierci jest dość dużym wrogiem do pokonania. Tak więc 

Jezus zmartwychwstaje, dając nam nadzieję. 

  Jaki jest wielki akt odkupienia w Starym Testamencie w Starym 

Testamencie? W Starym Testamencie to Mojżesz wyprowadza lud z niewoli, z 

niewoli egipskiej. Tak więc wielkim aktem odkupienia w Starym Testamencie 

będzie ten exodus, to wyjście z Egiptu. Więc wrócimy do tego i pokażemy wam, 

że to jest ogromne. Innymi słowy, tak jak śmierć i zmartwychwstanie Jezusa były 

ogromne w Nowym Testamencie, tak samo wyjście z Egiptu jest ogromne dla 

Izraelitów. Będą wracać w kółko do faktu, że „Bóg wybawił nas z rąk Egipcjan iz 
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rąk faraona”.  

E. Ustny i pisany charakter Tory [9:25-13:52] 

  Kto napisał ten materiał? Czy to było tylko ustne. Innymi słowy, czy ten 

materiał, który dociera do nas w naszym Pięcioksięgu, był tylko przekazem 

ustnym? Albo było napisane? Jak to spada . Odbędą się wielkie debaty i napięcie 

między „ pisemnością ” a „ oralnością ”. Pojawia się to na kilka sposobów , ale 

spójrzmy, co mówi sama Biblia. W 17 wersecie 14 rozdziału Księgi Wyjścia 

znajdujemy następujące stwierdzenie: „Wtedy Pan powiedział do Mojżesza”, w 

jaki sposób Bóg komunikuje się z Mojżeszem? Czy jest ustny czy pisemny? „I 

rzekł Pan do Mojżesza ” Bóg mówi do Mojżesza. Mojżesz najwyraźniej słyszy, 

więc jest ustny. Bóg do Mojżesza jest ustny. Powiecie: „Hildebrandt, a co z 

dziesięcioma przykazaniami? To było ustne czy pisane? Ok, to było napisane. Bóg 

spisał Dziesięć Przykazań wprost na kamieniu, prawda? A więc Bóg sam to 

napisał. Ale tutaj i w większości miejsc Bóg przemawia do Mojżesza i mówi 

Mojżeszowi, że mówi: „zapisz to w zwoju jako coś do zapamiętania”. Bóg 

nakazuje Mojżeszowi spisać to, co Bóg powiedział. Więc Bóg przemówi do 

Mojżesza, a Mojżesz to zapisze. Więc, czy to jest Pięcioksiąg, czy to cała ustna 

tradycja przekazywana przez setki lat, czy to jest spisane? Bóg tak mówi , 

Mojżeszowi nakazano spisać to na miejscu. Więc to jest ważne. Swoją drogą, czy 

to zakłada, że Mojżesz umie pisać? Tak. Nawiasem mówiąc, Mojżesz był 

szkolony na dworze faraona, był szkolony przez własną rodzinę, więc tak, 

Mojżesz był bardzo wykształconą osobą. 

  Bóg mówi: „Zapisz to na zwoju, aby było zapamiętane i upewnij się, że 

Jozue [przeczyta] to”. Źle zacytowałem Pismo Święte. Tak nie mówi. Mówi: „ i 

upewnij się, że Joshua to usłyszy”. Czy widzisz tę zmianę tutaj? Mojżeszu, zapisz 

to i upewnij się, że Jozue to usłyszy. Czy Pismo Święte miało być odczytywane na 

głos, aby ludzie mogli je usłyszeć? Więc w zasadzie zostało to spisane, ale tak 

przy okazji, w kulturze było wielu ludzi, którzy prawdopodobnie nie potrafili 

czytać. Dlatego czytano im ustnie. Nie mówię, że Jozue nie potrafił czytać, 
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ponieważ Jozue prawdopodobnie będzie pisał Księgę Jozuego, kończąc Księgę 

Powtórzonego Prawa, ale mówi, żeby przeczytać ją na głos, żeby Jozue mógł to 

usłyszeć. Więc przechodzi z pisemnego z powrotem do ustnego. Innymi słowy, to 

idzie: Bóg to mówi, zaczyna się ustnie; Mojżesz zapisuje to, a po spisaniu wraca 

do ust i jest czytane przed ludem. Więc to jest ten taniec tam iz powrotem 

pomiędzy ustnym i pisemnym. Czy mowa ustna może sprawdzić pisemną? Czy 

pismo może sprawdzić ustne? Otrzymujesz więc tego rodzaju kontrolę i 

równowagę między nimi. To interesujące, że zarówno ustne, jak i pisemne są 

wymienione w Księdze Wyjścia 17:14. 

  Jeśli przejdziesz do innego fragmentu, tutaj w Księdze Wyjścia 24:4, 

znajdziesz podobny rodzaj rzeczy, w których Bóg mówi: „Mojżesz poszedł i 

powiedział ludziom”. Zwróć uwagę na ustne „Mojżesz poszedł i oznajmił ludowi 

wszystkie słowa i prawa”. Czy to ustne? Mojżesz mówi im; to ustne. Mówi im o 

słowach i prawach. Odpowiedzieli jednym głosem. „Wszystko, co Pan powiedział 

[ponownie ustnie], wszystko, co Pan powiedział, zrobimy. Wtedy Mojżesz spisał 

wszystko, co powiedział Pan”. Czy widzisz tę oscylację tam iz powrotem? 

Powiedział ludziom, co powiedział Bóg, a następnie ludzie potwierdzili 

przymierze, mówiąc, że zrobimy. Potem Mojżesz to zapisuje. Czy teraz, po 

setkach lat, mówią, że to zrobimy? W tym samym wersecie tutaj jest powiedziane, 

że Mojżesz spisał te rzeczy. Więc ta oscylacja, ta wzajemność przechodzi między 

ustnym i pisemnym, tam iz powrotem. Ponownie widzimy to w Księdze Wyjścia 

24:4. 

  Teraz, jeśli przeskoczysz do Nowego Testamentu, jest to interesujące w 

Nowym Testamencie, w Księdze Jana, czwartej Ewangelii, jest napisane, w 

pierwszym rozdziale Jana 1:17, jest napisane: „gdyż prawo zostało nadane przez " 

kogo? „Mojżesz”. Ok, więc masz jasne stwierdzenie w Nowym Testamencie: 

„Prawo zostało nadane przez Mojżesza”.  

F. Krytycy i autorzy biblijni [13:53-16:51] 

  Teraz mówisz: „Hildebrandt, dlaczego robisz z tego wielką sprawę? 
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Wszyscy wiemy, że napisał to Mojżesz. Czy zdajesz sobie sprawę z jednej z 

wielkich rzeczy, które krytycy zawsze robią i możesz powiedzieć, że robią to 

samo za każdym razem, biorą księgę Biblii, w której jest napisane Psalmy Dawida 

. Co zrobią krytycy? Powiedzą, cóż, jest napisane Psalmy Dawida, ale tak 

naprawdę to nie znaczy, ponieważ Dawid tak naprawdę tego nie napisał. Izajasz, 

dobrze znasz proroctwa Izajasza, to naprawdę nie jest Izajasz i tak chrzęści, że 

wyrzucają Izajasza i wyrzucają Dawida. Mówi Samuel, ale najwyraźniej Samuel 

nie ma racji, więc clunk, odpada. Cóż, Joshua, wiesz, że Joshua też nie pisał. 

Zasadniczo przechodzą i wykonują hitową robotę. Jeśli Biblia mówi, że ci faceci 

są autorami , krytycy po prostu przejdą przez to i spróbują oddzielić autora od 

pisma. Dlaczego mieliby to robić? Po co próbować pozbyć się autora z pisania? 

Próbują powiedzieć, że te rzeczy są przekazywane z pokolenia na pokolenie, co 

oznacza, że są to tylko legendy i że nie są tak naprawdę historyczne. Nie pochodzi 

od prawdziwej osoby. To tylko legendy o tej osobie. Co to robi? Widzicie, jak to 

podważa historyczność Pisma Świętego? Więc ta technika usuwania autorów jest 

dość powszechna. Mojżesz zostaje mocno uderzony. 

  Tak, Hanno? Jana 1:17 mówi: „ bo prawo zostało nadane przez Mojżesza”. 

Teraz sam Jezus czyni kilka komentarzy w Ew. Jana 7:19-22. Pozwólcie, że 

przeczytam te dwa wersety. Sam Jezus jest zapisany, pierwszy jest u Jana narrator 

Jan tam w 1:17, w Jana 7:19 jest napisane tak: „Wtedy rzekł im Jezus: Uczyniłem 

jeden cud i wszyscy byliście zdumieni. Ale ponieważ Mojżesz — mówi Jezus do 

Mojżesza — „ale dlatego, że Mojżesz dał wam obrzezanie”. A tak przy okazji, czy 

to prawda? Czy Mojżesz naprawdę dał im obrzezanie? Czy Mojżesz kazał ich 

obrzezać? Tak, zrobił. Ale pytanie, czy dał im obrzezanie? Właściwie jest tu 

napisane, że Mojżesz dał wam obrzezanie, chociaż w rzeczywistości nie przyszło 

to przez Mojżesza, ale od patriarchów. Który patriarcha jako pierwszy dokonał 

obrzezania? Abrahama. Tak więc tekst zauważa, że to nie przyszło bezpośrednio 

przez Mojżesza, ale przez patriarchów. „Obrzezacie dziecko w szabat. Teraz 

dziecko może być obrzezane w szabat, aby prawo Mojżesza nie zostało złamane. 
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Dlaczego jesteś na mnie zły, że uzdrowiłem tego człowieka w szabat? Przestań 

osądzać pozory i dokonaj właściwego osądu”. Więc tutaj Jezus mówi o Mojżeszu i 

prawie szabatu i obrzezaniu. A więc sam Jezus potwierdza, że napisał to Mojżesz. 

Zwykle mówię, że jeśli Jezus i apostołowie myślą, że Mojżesz napisał, czy to jest 

dla mnie wystarczająco dobre? Tak. Myślę, że Jezus jest Bogiem, więc jest w tym 

całkiem dobry.  

G. Exodus gdzie indziej w Starym Testamencie [16:52-17:41] 

  W jaki sposób Księga Wyjścia jest postrzegana w innym miejscu Pisma 

Świętego? Jeśli to jest wielki akt odkupienia w Starym Testamencie, to teraz 

pokażę wam, że Exodus , o którym będziemy mówić, odbija się echem w 

pozostałej części Starego Testamentu. Więc tam będą te echa, gdzie Exodus 

motywy wyzwolenia z niewoli i niewolnictwa i uwolnienia. To prawie jak, co to 

był za film, w którym „Wolność!” wiesz na końcu filmu [Brave Heart]. Ale idea 

ich uwolnienia i tego, że Bóg jest wielkim wyzwolicielem, opiera się na Księdze 

Wyjścia. Więc będziecie słyszeć to echo Wyjścia przez całą resztę Pisma. 

Usłyszycie to, a ja chcę tylko spojrzeć na to w kategoriach tego tematu. Exodus 

staje się metaforą wyzwolenia, uwolnienia i wielkiego odkupieńczego dzieła Boga 

w Starym Testamencie.  

H. Exodus u proroków [17:42-21:02] 

  Teraz pozwólcie, że podam wam przykład tego u proroków. Oto jeden z 

proroków. Jestem ciekaw, ilu z was już to słyszało. W Księdze Ozeasza 11:1 jest 

napisane: „Kiedy Izrael był dzieckiem, kochałem go”. Bóg przedstawia się tutaj 

jako co? „Kiedy Izrael był dzieckiem, kochałem go”. Bóg przedstawia siebie jako 

ojca, który kocha swoje dziecko. Mówi, że kiedy byłem ojcem, a Izrael był moim 

dzieckiem, kochałem go. „I z Egiptu wezwałem mego syna”. Kim jest syn Boży? 

Jego synem jest Izrael. Czy faraon próbował zaszkodzić synowi Bożemu? Tak. 

Czy Bóg skrzywdził syna faraona? Tak. Widzisz, jak tam idzie? Mówi więc: „z 

Egiptu wezwałem mego syna”. Jego synem był Izrael, więc zawiera w sobie cały 

naród i przedstawia go jako związek, w jakim ojciec ma swoją miłość do syna. 
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  Druga część tego zmienia całą sprawę. Czy któryś z facetów był kiedyś w 

sklepie spożywczym i obserwował rodziców z dziećmi? Czy to katastrofa? Mam 

czwórkę dzieci i nauczyłem się obsługiwać sklep spożywczy. To, co robisz, to 

umieszczasz je w wózku iw ten sposób nie mogą uciec. Więc to polecam. Musisz 

tylko uważać na jedzenie, zwłaszcza jeśli za bardzo się rozbijają. Druga rzecz, 

która przychodzi mi na myśl, to to, że miałem córkę, która miała bardzo silną 

osobowość, do dziś jest silną feministką. Od dziecka ma własne zdanie. Więc była 

małym dzieckiem w wieku około czterech lub pięciu lat w przedszkolu. Byliśmy 

w sklepie typu TJ Maxx i nigdy nie zapomnę, że szliśmy alejką , a tam była długa 

na 60 stóp alejka, a ona uciekała. Czy widziałeś kiedyś, jak dzieci uciekają od 

rodziców, gdy są w sklepie? To okropne, bo nie można ich kontrolować w sklepie. 

Więc ona biegnie wzdłuż alejki, która ma około 60 stóp długości. Patrzę i tylko ją 

obserwowałem, żeby zobaczyć. Czy większość dzieci, kiedy znajdą się bardzo 

daleko od swoich rodziców, a ona będzie biec za róg tuż przed tym, jak wyjdzie za 

róg, by uciec, czy dzieci spojrzą na rodziców tylko po to, żeby coś naprawić. 

Wiesz, o czym mówię, że to jest dom. Więc zwykle to, co stanie się przynajmniej 

z moimi dziećmi, kiedy tam dojdą do końca, będą patrzeć wstecz, aby uzyskać 

wskazówkę, gdzie jesteś, tylko po to, aby ustalić, gdzie oni są. Cóż, moja 

najstarsza córka, biegnie tam i nigdy nie ogląda się za siebie. Czekałem na 

spojrzenie, pomyślałem, że się rozejrzę i zobaczę, a potem przeskoczę przez 

następną alejkę i ją odetnę? Szła korytarzem i nie oglądała się za siebie. Ona 

przepadła. Sprawdź to. 

  Co się dzieje z Izraelem? Bóg mówi: „Wywołałem mego syna z Egiptu, ale 

im częściej wzywałem Izraela, tym dalej mnie szli”. Czy tak właśnie się stało? 

Bóg powiedział: „Wyprowadziłem ich potężnym ramieniem i wyciągniętą ręką” i 

im częściej ich wzywałem, tym bardziej uciekali. Tak więc ten werset jest 

klasyczną opowieścią o wyjściu proroków.  

I. Wyjścia i Nowy Testament [21:03-29:07] 

  Czy ktoś kiedykolwiek słyszał ten werset: „Z Egiptu wezwałem syna 
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mego”? Zgadnij co, w Ew. Mateusza 2:15, pamiętasz niemowlęta zabite w 

Betlejem? Herod zabił niemowlęta, a Bóg ostrzegł Józefa i Marię we śnie. 

Powiedział: „Musicie udać się do Egiptu, aby uzyskać ochronę, ponieważ Herod 

zamierza zrobić tutaj złe rzeczy”. Józef i Maria udali się do Egiptu, a potem Jezus, 

kiedy wraca z Egiptu i nie wraca do Jerozolimy, idzie do Nazaretu w Galilei. 

Kiedy to zrobi, czy Jezus wyjdzie z Egiptu? Sam Jezus wychodzi z Egiptu i ten 

werset jest cytowany z Jezusa: „z Egiptu wezwałem syna mego”, czyli Jezusa. 

Więc to, co masz w opisie Księgi Wyjścia, to to, że Bóg wzywa „swego syna 

Izraela z Egiptu”. Czy sam Jezus w jakimś sensie reprezentuje cały naród 

izraelski? W sobie odtwarza to, co uczynił drugi syn Boży, Izrael. Więc słyszysz 

w Jezusie echo tego, co zrobił naród izraelski. Jezus jest nowym Izraelem u 

Mateusza. Czy Izraelowi się udało, czy schrzanili? Izrael to spieprzył. Teraz masz 

nowego Izraela wychodzącego z Egiptu i czy on zrobi to dobrze. Jezus wiedział, 

że Izrael wychodzi z Egiptu. Czy sam Jezus pójdzie na pustynię, aby był kuszony? 

Zgadnij, co dzieje się w rozdziale 4 Mateusza? Jezus zasadniczo wychodzi na 

zewnątrz i idzie na pustynię, gdzie jest kuszony przez szatana. Czy widzisz, że 

Jezus staje się nowym Izraelem? Tak więc te rzeczy w Izraelu jako narodzie 

odbijają się echem w osobie Jezusa. „Z Egiptu wezwałem mego syna” i 

powtarzasz to między narodem izraelskim, a Jezus staje się nowym Izraelem. 

  Przykro mi, że to był rozdział 4 Ewangelii Mateusza, gdzie przychodzi 

pokusa. Rozdział trzeci On jest ochrzczony. „Och”, powiecie chwilę 

Hildebrandtowi, „został ochrzczony w rozdziale trzecim, wyszedł z Egiptu w 

rozdziale drugim i został ochrzczony w rozdziale trzecim”. Chrzest, kiedy Izrael 

przeszedł przez wody? A Jezus przechodzi przez chrzest. Widzisz tu 

podobieństwa? A potem idąc przez wody, idzie na pustynię, aby był kuszony? 

Dobra, mówisz, że robi się dość dziwacznie, ale zaczynasz słyszeć te echa. Może 

dlatego Mateusz tak ułożył swoją Ewangelię, aby pokazać, że Jezus jest nowym 

Izraelem? Dobra, weź to lub zostaw, ale i tak coś się tam dzieje. 

  Tym razem przeskoczymy do apostoła Pawła. Apostoł Paweł nawiązuje do 
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exodusu w Nowym Testamencie. W 1 Liście do Koryntian 5 mówi, że Jezus jest 

naszym barankiem paschalnym. Co teraz robią z barankiem paschalnym? Czy 

pamiętasz to? Zabili jagnię i gdzie umieścili krew? Masz tutaj słupek drzwiowy, 

masz dwa słupki drzwiowe i nadproże przechodzące w poprzek. Zasadniczo 

położyli krew na drzwiach. Wtedy anioł śmierci widzi krew i co robi anioł? To 

przechodzi. Stąd pochodzi nazwa Pesach lub „Pascha”, anioł śmierci widzi krew 

na drzwiach i „przechodzi”. Kim jest nasz baranek paschalny? Kim jest nasz 

baranek paschalny? Czyją krwią polano drzwi, żeby anioł śmierci nas ominął? 

Jezus. Zatem Paweł mówi wyraźnie, że Jezus jest naszym barankiem paschalnym. 

  W takim razie co jeszcze się dzieje? Co wziął Jezus w noc poprzedzającą 

zdradę? Wziął chleb. Otóż, ilu z was w swoich kościołach, kiedy sprawujecie 

Wieczerzę Pańską lub Eucharystię, ilu z was używa przaśników? Czy niektóre z 

waszych kościołów używają zwykłego chleba? Niektóre kościoły używają teraz 

zwykłego chleba, ale czy widzicie, kiedy Jezus powiedział, że to chleb przaśny, 

ponieważ kiedy Jezus sprawuje Wieczerzę Pańską, co świętują jego uczniowie? 

Pascha. Dlaczego jest to przaśny chleb? Czy ktoś to pamięta? Ponieważ musieli w 

pośpiechu opuścić Egipt i nie mieli czasu na jego powstanie. Więc Bóg mówi: 

„Wy tak szybko wyjdziecie z Egiptu, nie dodawajcie zakwasu do chleba, bo 

będziecie mieli czas, żeby wyrósł. Potem przez siedem dni i jako część święta 

jedli przaśny chleb. 

  Nawiasem mówiąc, tak właśnie działa nasza Eucharystia, czyli Wieczerza 

Pańska, to przaśny chleb. Jak Jezus interpretuje ten chleb? Czym jest ten chleb, 

który jest mój ? Moje ciało, które jest złamane dla ciebie. Kielich, który piją, to 

kielich wina, co jest moim? Moja krew. Czy Jezus bierze symbole Paschy i 

reinterpretuje je jako odnoszące się do niego? Widzicie więc, że nawet Jezus 

bierze krzyż, swoją śmierć i przelanie krwi, które są symbolizowane jako 

wychodzące z tych symboli Exodusu. 

  Przy okazji, powinienem powiedzieć, że jesteś w Gordon College. Gordon 

College ma tutaj wspaniały przywilej. Mamy tu wyjątkowego człowieka, dr 
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Marvina Wilsona. Jest powiązany w niewiarygodny sposób ze społecznością 

żydowską na North Shore. Mieliśmy w Gordon College obiad pesachowy lub 

paschalny, przygotowany przez społeczność żydowską. W Bennett Center musiało 

być tutaj prawdopodobnie 1000 osób. Więc wszyscy poszliśmy na obiad 

paschalny i było naprawdę fajnie. Chciałem, żeby moje dzieci poszły, więc moje 

dzieci poszły i zaprosiły wszystkich swoich przyjaciół. Więc mieliśmy całą masę 

ludzi. Usiedliśmy przy stole i nagle rabin podszedł do mnie, nigdy w życiu nie 

spotkałem tego gościa. Czy teraz jest jasne, że jestem Gojem , że jestem Gojem? 

Kiedyś miałem włosy, ale w każdym razie kolor tych włosów i nos pokazuje, że 

nie jestem Żydem. Przepraszam, to nie jest żydowskie. Mam na myśli, że można 

to stwierdzić po prostu patrząc. Podchodzi do mnie i podchodzi do mnie, a ja 

siedzę przy stole Pesach i mówi: „ czy pomodliłbyś się na spotkaniu?” Teraz 

mówię: „Wow, jest tu około 1000 ludzi. Oczywiście jestem poganinem. Nosiłem 

jarmułkę , ale to nie czyni cię Żydem”. Więc nie mogłem pojąć, dlaczego ten facet 

poprosił mnie o modlitwę przed wszystkimi. Więc nie wiedziałem, co się dzieje. 

Później złapałem doktora Wilsona biegającego po kampusie i powiedziałem: „Hej, 

Marv, ten facet zadzwonił do mnie niespodziewanie, abym pomodlił się za tych 

ludzi. Jestem poganinem”. I powiedział: „ najwyraźniej ktokolwiek miał 

największą jednostkę rodzinną w grupie, zostałby poproszony o modlitwę, a ty 

miałeś największą rodzinę”. Cóż, miałem dziesięcioro dzieci, ale nie wszystkie 

były moimi dziećmi. Większość z nich to wszyscy przyjaciele moich dzieci. Więc 

w każdym razie, jeśli kiedykolwiek dostaniesz szansę, aby przejść do żydowską 

kolację paschalną, zrób to. Kiedy tam usiądziesz, będziesz zszokowany tym, jak 

wiele obrazów trafia bezpośrednio do Jezusa. Więc to jest piękne, jeśli 

kiedykolwiek będziesz miał okazję pójść na obiad Pesach, idź. Jedzenie też jest 

dobre. Pascha jest połączona z Wieczerzą Pańską. 

  A oto coś, czego mogłeś nie złapać, a właściwie mam dobrego przyjaciela, 

Dave'a Mathewsona, który mnie do tego namówił. Czy w Księdze Objawienia jest 

dużo plag? Tak. Czy znasz plagi w Księdze Objawienia, wiele z tych plag jest 
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echem plag, które miały miejsce w Egipcie. Czy w Księdze Apokalipsy słońce 

zachodzi w ciemności? Tak. Czy w Księdze Objawienia są szarańcze i inne 

rzeczy, które wychodzą? Tak. Więc to, co masz, to plagi Exodusu, które odbijają 

się echem w Księdze Objawienia, ostatniej księdze Biblii, kiedy Bóg zamierza to 

wszystko zrobić, a ziemia drży i wszystkie te wielkie paskudne rzeczy dzieją się w 

Księdze Objawienia, wiele z tego obrazy są zbudowane z Exodusu. Więc 

wszystko, co mówię, to to, że ta mała księga Wyjścia odbija się echem w całej 

Biblii. To trochę niewiarygodne.  

J. Wyjścia i Psalmy [29:08-31:16] 

  Jeśli czytasz na przykład Psalm 78, Psalm 105 lub Psalm 106, te Psalmy są 

po prostu pełne Księgi Wyjścia. Psalmy i prorocy odnoszą się więc do Księgi 

Wyjścia. Mówiąc o Psalmach, oto jeden, zwany Wielkim Hallelem , który jest 

czytany w czasie Paschy . Znacie ten termin, bo mówicie. „ Alleluja ”. Alleluja, 

dobrze, „ jah ” to Jehowa. Zatem Hallel oznacza „ chwalcie Jehowę”, chwalcie 

Pana. Zdaję sobie sprawę, że byłem baptystą, więc zawsze mówiliśmy „Amen”. 

Ale jeśli jesteś charyzmatyczny, idziesz „alleluja”. To był żart, ale ok. Ponieważ 

wszyscy tutaj wyglądają poważnie, to był żart. Wielki Hallel . To właśnie czyta się 

w czasie Paschy. Oto jak to się zaczyna, „kiedy Izrael wyszedł z Egiptu”, więc jak 

tylko to się stanie, o czym to mówi? „Kiedy Izrael wyszedł z Egiptu”, to jest 

Exodus, „Dom Jakuba z ludu obcego języka”. Ludem obcego języka są 

Egipcjanie. „Juda stała się sanktuarium Boga, a Izrael jego panowaniem”. Bóg 

zamieszkał pośród swego ludu w przybytku. „Morze spojrzało i uciekło”. O czym 

to mówi, „morze spojrzało i uciekło”? To rozstąpienie się Morza Czerwonego. 

Czy morze jest uosobieniem człowieka, jakby bało się Boga i uciekało . „A morze 

spojrzało i uciekło, Jordan się cofnął”. Swoją drogą, kiedy Jordan się cofa ? Czy to 

jest w Pięcioksięgu? Nie, to jest Księga Jozuego. Przeszedł więc od Wyjścia do 

wejścia do Ziemi Obiecanej. „Góry skakały jak baranki, taranują wzgórza jak 

baranki”. Kiedy zatrzęsły się góry? Było to wtedy, gdy Bóg był na górze Synaj. 

Pamiętasz drżenie gór? Jest to więc poetycki opis w Psalmach Wyjścia. Tutaj 
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śpiewają to na uczcie. Potem zaśpiewają Wielki Hallel i robią to do dziś. Więc 

dobrze, więc w Psalmach, Prorokach, Nowym Testamencie, Księdze Objawienia 

Księga Wyjścia jest ważna i odbija się echem.  

K. Historia starożytnego Egiptu: przegląd [31:17-37:36] 

  Jaki był Egipt? Grecki historyk Herodot nazwał Egipt „darem Nilu”. Czy 

ktoś z was zajmuje się kiedyś mapami Google? Czy kiedykolwiek zrobiłeś mapy 

Google, aby spojrzeć na swój dom. Jeśli kiedykolwiek znajdziesz się na mapach 

Google, czy Egipt i znajdziesz się w Egipcie, jaki kolor dominuje na całym 

obszarze? Piaskowy brąz, bo masz pustynię na 1000 mil. Masz pustynię na jakieś 

2000 mil z boku. A co się stanie, gdy wykonasz swoje mapy Google, zobaczysz 

cienką zieloną wstążkę. Pojawi się ogromny żółto-brązowy, piaszczysto- brązowy 

obszar, z którego będzie schodzić mała wstęga zieleni. To jest co? To jest rzeka 

Nil. Zasadniczo irygują z Nilu, a zobaczysz mały pasek zieleni. Innymi słowy, 

„Egipt jest darem Nilu”. Zabierasz Nil, gdzie jest Egipt? Nigdzie. Egipt nie 

istnieje. To w zasadzie miejsce, w którym spotykają się woda i życie. 

  Dobra, po pierwsze, po pierwsze, nie chcę, żebyś o tym wiedział. Mówię, 

że nie chcę, żebyś o tym wiedziała, że po prostu przez to przejdę. To jest 

podsumowanie całej historii Egiptu. To jest Hildebrandtowskie podsumowanie 

historii Egiptu. Czy niektórzy z was wyciągają prawdziwe wnioski z prof. Davida 

Wicka i Zachodnich Cywilizacji? Wick jest fenomenalny. Otrzymujesz jedne z 

najlepszych starożytnych nauk Bliskiego Wschodu, jakie możesz znaleźć 

gdziekolwiek. Siedziałem na jego zajęciach, dostałem to, co wy dostaliście na 

studiach, miałem kursy podyplomowe, które nie były tak dobre, jak to, co robi dr 

Wick. Facet jest fenomenalnym nauczycielem. Nawiasem mówiąc, zawsze mi 

przeszkadzało, kiedy siedziałem z tyłu jego klasy, a on opowiadał 

najśmieszniejsze dowcipy, a uczniowie po prostu siedzieli i ryczałem. Ma 

naprawdę suche poczucie humoru, ale opowiada dowcipy przez połowę czasu na 

swoich zajęciach. Ten facet jest naprawdę zabawny, ale musisz się do niego 

przyzwyczaić. Mam zamiar pokazać całą historię Egiptu na jednym ekranie, 



15 
 

dobrze. Teraz chcę tylko, abyście zrozumieli bieg historii Egiptu. Masz Stare 

Królestwo, Średnie Królestwo i Nowe Królestwo. To są trzy królestwa Egiptu. 

Stare Królestwo zaczyna się około 2700 roku pne i trwa do około 2100 roku, 

kiedy to zbudowano piramidy. Jaka jest nasza randka z Abrahamem? 2000 pne 

Czy piramidy były już zbudowane, kiedy Abraham był w Egipcie? Tak. Abraham 

to widział. Piramidy były tam już przed czasami Abrahama około 2700-2100 pne 

To jest wielki projekt budowlany. Zbudowali te wszystkie masywne rzeczy. 

Pierwszy Okres Przejściowy, te okresy pośrednie będą okresami chaosu. Okresy 

Przejściowe to okres chaosu. Wtedy przybywają cudzoziemcy i biją rdzennych 

Egipcjan, a potem jest chaos. A więc Pierwszy Okres Przejściowy przypada 

głównie na okres pobytu Abrahama? Więc kiedy Abraham upadnie, czy Egipt jest 

silny czy słaby? Słaby. Panuje tam chaos, więc on dostosuje się do 

przybywających cudzoziemców. Więc to jest Pierwszy Okres Przejściowy z 

Abrahamem. 

  Następnie masz to, co nazywa się Państwem Środka. Kiedy tworzę 

literaturę mądrościową, często pracuję z Państwem Środka. Tak więc Mądrość 

Amenemopy , mądrość różnych ludzi pochodzi z wielu sztuk i literatury z około 

1991 roku pne. Czy ktoś z Was pamięta rok 1991? To było od 1991 do 1670 pne. 

Tak czy inaczej, jest to okres literatury i wtedy powstaje wiele literatury 

mądrościowej. To okres budowy. To jest okres literacki. 

  Wtedy masz Drugi Okres Przejściowy. To wtedy Izrael jest w Egipcie 

podczas Drugiego Okresu Przejściowego. Wiele osób mówiło, że wchodzi tam 

grupa Hyksosów i wywołuje chaos. Izrael też tam jest. Czy ktoś pamięta tekst, 

który mówi „Faraon, który nie znał Józefa”? Innymi słowy, Józef był 

faworyzowany przez jednego faraona, ale był faraon, który nie znał Józefa? 

Niektórzy myślą, że to inwazja Hyksosów. Kiedy Hyksosi przejęli władzę, nie 

znali Żydów od nikogo, więc zniewolili Żydów. Więc to jest Drugi Okres 

Przejściowy. 

  Nowe Królestwo to okres ekspansji. To kiedy, jaki jest problem z Egiptem? 
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Czy Egipt jest bardzo ekspansywną kulturą? Nie. Egipt był bardzo 

prowincjonalny. Dopóki mieli swój Nil, czy byli szczęśliwi? Byli jak spichlerz 

starożytnego świata. Dostarczali pszenicy i żywności dla wszystkich innych. Nie 

wychodzili zbyt często, mówię, że nie byli zdobywcami wychodzącymi cały czas. 

Byli trochę jak to, co myślę o Chinach. Czy Chiny to naprawdę duży, silny kraj, 

który mógłby zdominować kilka obszarów? Ale Chiny nie dominują nad innymi 

narodami, są trochę bardziej prowincjonalne. Działają we własnym 

społeczeństwie. Taki był Egipt. Nie byli ekspansjonistami, z wyjątkiem tego 

okresu, kiedy wyruszyli i udali się do Mezopotamii. Ale zwykle nie były takie. 

  A więc w końcu, po okresie ekspansji Nowego Państwa, następuje to, co 

nazywają Trzecim Okresem Przejściowym, a to mniej więcej w czasach Dawida i 

Salomona, co jest naprawdę interesujące. A więc w czasach Dawida i Salomona 

Egipt jest silny czy słaby? Słaby. Dawid i Salomon dochodzą do władzy, a ich 

królestwo rozszerza się głównie dlatego, że Egipt jest słaby. Nawiasem mówiąc, w 

tym samym czasie Mezopotamia była słaba. Tak więc Dawid i Salomon 

rozkwitną, ponieważ zarówno Egipt, jak i Mezopotamia były wówczas słabe. 

Więc rodzaj przepływu dla Egiptu: Stare Państwo, Średnie Państwo i Nowe 

Państwo z tymi pośrednimi okresami chaosu pomiędzy nimi. 

L. Geografia Egiptu, Goszen i Synaju [37:36-44:22] 

  A teraz spójrzmy na małą mapę. Oto mapa, na której widzimy Morze Słone 

lub Morze Martwe. Schodzisz tutaj, masz Zatokę Aqaba, nazwaną na cześć miasta 

Aqaba w Jordanii. To jest Morze Czerwone. Tutaj na dole jest Zatoka Sueska. Od 

którego miasta pochodzi nazwa tutaj? Ta Zatoka Sueska nosi nazwę miasta Suez, 

które znajduje się tutaj. Nazwa Zatoki Akaba pochodzi od miasta, które nazywa 

się Aqaba w Jordanii. Po izraelskiej stronie nazywają to Eilat . To Półwysep 

Synaj. Widzisz, że tu jest półwysep? Ten półwysep jest tutaj jak ogromny talerz i 

faktycznie ma, ta część tutaj jest podniesiona, a potem dostajesz tę kroplę do 

Morza Czerwonego. Pozwól, że to wyjaśnię. Właściwie poszedłem tu popływać. 

Jeśli wypowiem nazwisko Jacques Cousteau, czy to już coś znaczy? Ten facet był 
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naprawdę dobry w pływaniu, ale powiedział, że tutaj znajdują się jedne z 

najpiękniejszych raf koralowych na świecie i zgadzam się z tym. Nie mam jego 

doświadczenia, ale pływałem tutaj. Pozwólcie, że opowiem wam o Ras 

Mohammed. Jesteś na samym końcu półwyspu Synaj i idziesz popływać. Więc 

wychodzisz z wody, jest taka głęboka. Wychowałem się w rzece Niagara, więc 

jestem trochę jak ryba. Więc woda mi nie straszna i lubię pływać. Więc 

wychodzę; jest głęboka do kolan, robisz jeden krok jeden krok i woda ma 600 stóp 

głębokości. Tak. Pamiętasz, jak ci mówiłem, że platforma się podniosła? Kiedy 

platforma się podniosła. Potem roztrzaskało się i spadło z wysokości 600 stóp. To, 

co się dzieje, to to, że jesteś w wodzie, więc zasadniczo unosisz się w ten sposób, 

a miejsce, w którym teraz jesteś, jest głębokie na 600 stóp . Kiedy patrzysz w dół, 

co tam jest? To brzmi jak „święta krowa, to naprawdę głębokie”. Nie widzę dna, 

to znaczy nie widzę nawet blisko dna. Tak czy inaczej, odwracasz się i patrzysz na 

ten klif, z którego właśnie zszedłeś, i będzie tam wiele rodzajów, nie wiem, jaka 

jest oficjalna nazwa, ale to jest jak skorupiaki i wszystkie te tropikalne ryby, które 

naprawdę kolorowe ryby. Płyniemy między tymi koralowcami, pąklami i innymi 

rzeczami, a ty możesz po prostu unosić się tam i po prostu obserwować te ryby. 

To naprawdę fajne. 

  Teraz mówisz: „Tak. Patrzysz na te ryby, a za tobą pojawia się rekin”, ale 

nie widziałem żadnych rekinów, ale mogą je tam mieć. Co się dzieje, że unosisz 

się z powrotem i wracasz na klif, który jest po kolana. Więc to naprawdę zabawne. 

  Ale tak czy inaczej, to jest Synaj i wielu ludzi umieściło tutaj Górę Synaj, a 

jeśli kiedykolwiek się tam dostaniesz, właściwie zamierzałem ci powiedzieć, czy 

kiedykolwiek będziesz miał szansę się tam dostać, ale teraz jest to niebezpieczne 

terytorium. Terroryści wysadzają tam teraz różne rzeczy. Więc kiedy tam 

pojechałem, było to po wojnie secesyjnej, wtedy prawie nie było dróg. Teraz 

wszystko jest zbudowane; terroryści wysadzali tam hotele dwa lub trzy razy. 

Dobra wynośmy się stąd. 

  Więc to jest Synaj, a potem trafia tutaj. To jest ziemia Goszen, to jest 
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Memfis. Zawsze mówię, że to Memphis, bo tam jest pochowany król. To jest Nil i 

Delta Nilu. Znałeś to, bo to jest ziemia Goszen, która będzie dla nas ważna. Kto 

zamieszka w krainie Goszen? Hebrajscy niewolnicy. Czy nawet w Ameryce 

mamy miejsca zwane Goshen? Czy ktoś słyszał o Goshen College? Nazywamy te 

rzeczy po Goszen, gdzie Żydzi osiedlili się w Egipcie. 

  Dlaczego Egipcjanie ich tam osiedlili? Masz kilka spraw na głowie. Naród 

żydowski, jaki jest ich zawód z natury? To pasterze. Jacy ludzie mieszkają nad 

Nilem? Rolnicy. Czy pasterze i rolnicy naprawdę dobrze się dogadują? Co dzieje 

się z pasterzami, gdy pasterz przyprowadzi owcę do twojego domu, a ty masz 

farmę, co robią twoje owce? Jedz rośliny z farmy. To tak jak w Ameryce, czy nie 

mieliśmy hodowców bydła kontra rolników w Ameryce? Kiedy facet przynosi 

swoją krowę i zjada twoje pole kukurydzy, to koniec. Mieli tam ten sam konflikt. 

Więc zasadniczo mówisz pasterzowi, żeby się stąd nie ruszał i zostawił pola 

uprawne w spokoju. Ponownie, Egipt był spichlerzem starożytnego świata i 

uprawiano tu pszenicę. 

  Innym powodem, dla którego tam są, jest to, że kiedy Egipt zostaje 

zaatakowany, jak Egipt może zostać zaatakowany? Wydają się bardziej 

prowincjonalne. Czy Egipt może zostać zaatakowany od zachodu? Wszyscy 

Libijczycy tutaj mówią, że chcą pobić Mubaraka. I tak trafiają na pustynię. Czy 

zamierzasz przejść przez pustynię, by zaatakować od zachodu? Nie, to tysiąc mil 

pustyni. Nawet dwugarbny wielbłąd tego nie zrobi. Więc nie będziesz tędy szedł. 

Nikt nie może cię zaatakować z tego kierunku od zachodu. No to może ktoś 

zaatakuje od południa? Jeśli spróbują spłynąć w dół Nilu, będzie to wspaniały 

rafting. Po prostu płyniesz z prądem. Jaki jest problem? W siedmiu miejscach 

masz co? zaćma. To może być zabawa na raftingu , ale kiedy masz armię, to nie 

jest dobre. Więc zasadniczo są odcięci od południa przez kataraktę, która ich 

chroni. Czy ktoś przyjdzie zaatakować ich z północy, przez całe Morze 

Śródziemne, by zaatakować Egipt? Czy to długa podróż przez Morze Śródziemne? 

Czy stracicie łodzie, ludzi i kto wie, co jeszcze stracicie . Więc nikt, przy okazji, 
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nie umieścił ich tutaj, na tym pastwiskowym obszarze Delty. Co się stanie, gdy ich 

ziemia znajdzie się na bagnach? Czy ktoś zna Williamsburg w Wirginii? Wrzucisz 

je do bagna, co się stanie? Są komary. Co komary robią z ludźmi? Kłują je i 

zarażają malarią. Czy komary zabijają ludzi? Tak, Williamsburgu. Zginęła jedna 

trzecia ludności. 

 Jaki  więc był jedyny kierunek, z którego można zaatakować Egipt? Aż tutaj, z 

północnego wschodu. Więc gdzie zamierzasz umieścić Żydów? Połóż je tutaj w 

ten sposób, gdy zostaniesz zaatakowany stąd, kogo napastnicy będą musieli 

najpierw zabić ? Żydzi w Goszen. Żydzi stają się strefą buforową. Więc Izrael 

dodaje ochronę, wtedy Żydzi mogą zostać zabici, zanim faktycznie staną twarzą w 

twarz z prawdziwymi Egipcjanami. Więc ta ziemia Goszen znajduje się tutaj, a 

później zobaczymy więcej o ziemi Goszen. To tylko rodzaj krótkiego układu 

niektórych rzeczy.  

Prześladowanie Żydów przez faraona: nadzorcy [44:22-47:26] 

  Przyjrzyjmy się teraz sposobom faraona na zdominowanie Żydów. W 

Księdze Wyjścia 1 i 2 dostajesz to - chcę umieścić to w szerszym kontekście. Jaki 

jest Boży plan dla Żydów? Pozwól mi wrócić przed Żydów. Jaki był Boży plan 

dla całej ludzkości? Byli w Ogrodzie Eden, Adamowi i Ewie kazano pracować w 

ogrodzie i kazano im robić co? Pomnóż i co? „Bądźcie płodni i rozmnażajcie się, 

abyście zaludnili ziemię”. Bożym przeznaczeniem dla ludzkości było rozmnażanie 

się i zapełnianie ziemi. Co się teraz dzieje? Bóg mówi do potomków Abrahama, 

co mają robić? Będą czym? Tyle, ile piasku na brzegu morza lub gwiazd na niebie. 

Mają się rozmnażać i przynosić owoce. Potomkowie Abrahama mają być płodni i 

rozmnażać się. Tak więc Boże przeznaczenie dla Adama i Ewy zostaje przejęte 

przez Abrahama. A kto stoi temu na przeszkodzie? Jest facet o imieniu Faraon, a 

Faraon mówi, poczekaj chwilę. Jest zbyt wielu tych Żydów, których musimy 

zabić. Jest za dużo. Za dużo się mnożą. 

  Tak więc faraon sprzeciwi się Bożemu planowi rozmnożenia nasienia. 

Widzisz to? Więc faraon tutaj będzie kłócił się z Bogiem. Zasadniczo faraon 
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zamierza zaatakować syna Bożego, aby zniszczyć syna Bożego, a Bóg zaatakuje 

kogo? Zaatakuje faraona, ponieważ faraon zaatakował syna Bożego. Czy Bóg 

zabierze syna faraona? Widzisz tu podobieństwa? Faraon będzie próbował 

zniszczyć syna Bożego, Bóg usunie syna faraona. Więc sprzeciwia się głównemu 

planowi Bożemu dla Izraela. 

  Co się dzieje? Jak faraon to robi? To jest w rozdziale 1 Księgi Wyjścia, 

począwszy od wersetu 8. „A Józef i wszyscy jego bracia i całe ich pokolenie 

pomarli, ale Izraelici byli płodni i bardzo się rozmnożyli, i stali się bardzo liczni, 

tak że ziemia się nimi napełniła. Potem doszedł do władzy nowy król, który nie 

znał Józefa. Powiedział jednak : „Izraelici stali się dla nas o wiele za liczni”. 

Chodźcie, musimy postępować z nimi przebiegle'”. Dlatego w rozdziale 1 

wersecie 11 „umieścili nad nimi panów niewolników, aby ich uciskali pracą 

przymusową. I zbudowali miasta Pithom i Ramzes . Więc faraon mówi, że jest ich 

zbyt wielu, że się mnożą. Jak zmniejszymy ich liczbę? Zniewolimy ich, będziemy 

ich uciskać i wydobędziemy z nich światło dzienne. Jeśli wyciągniemy z nich 

wnioski, czy zdążą mieć dzieci? Nie, będą zbyt zmęczeni. Więc zasadniczo stawia 

nad nimi nadzorców, a ci nadzorcy zniewalają ich uciskając. Izrael stał się 

niewolnikiem, więc stało się to naprawdę złe dla Izraela. Jednak im bardziej ich 

uciskają, co dzieje się z Izraelitami? Izraelici stają się silniejsi. Pracują ciężko i 

nagle stają się silniejsze i mnożą się jeszcze bardziej.  

N. Hebrajskie położne [47:27-56:27] 

  Cóż , to nie zadziałało, więc musimy przejść do planu numer dwa. Plan 

numer dwa to pójście do tych położnych. Pozwólcie, że przeskoczę do rozdziału 1, 

werset 15. „I rzekł król Egiptu do hebrajskich położnych, których imiona brzmiały 

Szifra i Pua ”. Ilu z położnych jest tutaj wymienionych? Dwa. Czy znamy 

nazwiska tych położnych? Szifra i Pua . Mówisz: „Hildebrandt, czy naprawdę ci 

na tym zależy”. Nie, nie wiem, ale co jest dla mnie interesujące, to czy możesz mi 

powiedzieć imię faraona? Jak ma na imię faraon? Faraon to Faraon. Czy to ironia? 

Czy to Amenemopa ? Znamy imię faraona lub czy ten faraon właśnie nazywa się 



21 
 

faraon. Czy znamy imiona tych hebrajskich położnych? Widzisz tu ironię? Znamy 

imiona położnych, ale nie znamy imienia faraona. Widzisz, co się dzieje z 

tekstem? Czy faraon jest oczerniany faktem, że nie ma imienia, ale te dwie 

położne mają imiona? Myślę, że z tymi położnymi toczy się tu jakaś literacka 

zabawa. 

  Więc co się dzieje z tymi położnymi? Przychodzi do położnych i mówi tak: 

„Kiedy pomagasz hebrajkom przy porodzie na stołku porodowym, jeśli to 

chłopiec, zabij go, a jeśli to dziewczynka, niech żyje”. Mam na myśli 

dyskryminację ze względu na płeć . To jest okropne. Chłopcy giną, ale dziewczęta 

przeżywają. To po prostu nie w porządku. To jest nierówność płci. To jest 

okropne. To nie problem, bo to w końcu tylko chłopcy. Widzisz, co tam robię? 

Czy mamy dzisiaj kultury, które mówią, że dziewczyny niech umierają, a chłopcy 

niech żyją? To jest to samo. Są kraje, które już to robią. Mówię więc, że jest to 

duży problem tutaj, kiedy zabijają chłopców. 

  Co teraz robią położne? Czy te położne są mądre? „Położne jednak bały się 

Boga, jednak bały się Boga i nie czyniły tego, co chciał król Egiptu. I pozwolili 

chłopcom żyć. Wtedy król Egiptu wezwał położne i zapytał je: „Dlaczego to 

zrobiliście? Dlaczego pozwoliłeś chłopcom żyć? Wtedy położne odpowiedziały 

faraonowi: Hebrajskie kobiety nie są takie jak Egipcjanki. Są energiczne i rodzą, 

zanim przyjdą położne”. Czy to prawda? Czy kobiety hebrajskie rzeczywiście 

różnią się od kobiet egipskich w procesie rodzenia dzieci? Czy te kobiety 

okłamują faraona, udając przesąd, że Żydzi różnią się od Egipcjan? Czy grają na 

uprzedzeniach, aby dostać się do faraona? Tak, oni są. 

  Czy Bóg błogosławi kłamcom? Czy czasem warto kłamać? Niektórzy 

nazywają to altruistycznym grzeszeniem. Co na ten temat mówi Biblia? nie 

będziesz co? Kłamstwo. To grzech. Czy Bóg pobłogosławił te kobiety? Tak, 

zrobił. W rzeczywistości, kiedy jadą do Egiptu, zgadnij, kto z nimi wyjeżdża? 

Szifra i Pua . Myślą: „ to jest nasza praca, mamy zamiar urodzić więcej dzieci”. 

Wyruszyli więc z Izraelitami, a kiedy wyruszyli, Bóg ich pobłogosławił i mieli 



22 
 

udział w Izraelu. 

  Teraz pojawia się pytanie: jak to rozumiesz? To będzie powracać raz po 

raz, więc pozwólcie, że powiem tylko, jak ja bym to zrozumiał. Pozwolę sobie 

podać kilka przykładów. Dawno, dawno temu mieszkaliśmy w Indianie przez 

około dwadzieścia dwa lata. Moje dzieci były wychowywane i wychowywane w 

Indianie. Czy jest tu ktoś z Indiany? Ok, Indiano. Musisz zrozumieć, że Indiana 

różni się od Massachusetts, uwierz mi. W Indianie mają tylko jeden sport. W 

Indianie uprawiają tylko jeden sport, a tym sportem jest koszykówka. Kiedy mój 

syn był w czwartej klasie , trener z liceum szukał go w czwartej klasie. Tu trener z 

liceum szuka ucznia z czwartej klasy! Zaczęli trenować te dzieciaki w 

koszykówce od urodzenia, mówię poważnie. Grałem w piłkę w Houghton 

College, więc pomyślałem, że dobrze nauczę mojego syna grać w piłkę. Więc 

zabrałem go i pomyślałem, że dobrze wiesz, że kiedy dorośnie, pozwolę mu się 

bić; kiedy będzie w dziewiątej lub dziesiątej klasie, pozwolę mu się bić. Ale 

próbowałem z nim pracować. 

  Kiedy masz dziecko, które jest mniej więcej w siódmej klasie, jest prawa i 

lewa ręka. Która ręka jest słabsza? Jego lewa ręka jest słaba. Więc zasadniczo 

chciałem rozwinąć jego lewą rękę. Więc to, co bym zrobił, to popchnął go w jedną 

stronę, aby rozwinąć rękę, aby zmusić go do pójścia w lewo. Więc bawimy się, a 

ten mój mały dzieciak, ten dzieciak z siódmej klasy patrzy na swojego ojca, a ja 

próbuję zająć pozycję, żeby zmusić go do skręcenia w lewo. On idzie tak. 

Właściwie próbował mnie oszukać. Dzieciak próbował mnie oszukać, jakby chciał 

strzelić czy coś. W rzeczywistości rzucił podróbkę, aby oszukać ojca. Zwodniczy 

mały łobuz! Podchodzę, żeby go uderzyć, ale wtedy on mnie okrąża. Oszustwo 

ojca jest najgorsze. Okłamał mnie. Czy chodziło o oszukanie? Czy miał zamiar 

oszukać ojca? Był zamiar oszukać. 

  A teraz pytanie: Śmiejesz się, bo mówisz w koszykówce, czy dobrze jest 

mieć zamiar oszukać? W rzeczywistości większość gry polega na rzucaniu 

podróbek. Część futbolu jest taka sama. Sprawiasz, że myślą, że idziesz w jedną 
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stronę, ale wracasz w drugą. Nawiasem mówiąc, czy na wojnie jest tak samo? 

Ameryka wchodzi do Kuwejtu. Mamy wszystkie nasze wojska i wszystkie nasze 

wojska szły w tę stronę, a potem zgadnij co? Generałowie oszukują ich, ponieważ 

idą dokładnie w przeciwną stronę, niż im się wydawało . Czy to część wojny? 

Udajesz, że zamierzasz zrobić jedną rzecz, a tak naprawdę idziesz w drugą stronę. 

Więc to jest część wojny. 

  W przypadku hebrajskich położnych trzeba zadać sobie pytanie, czy można 

kłamać, gdy ktoś zamierza zabijać dzieci ? Pozwolę sobie umieścić to w innym 

kontekście. Załóżmy, że jesteś w Niemczech lub w Holandii i masz grupę Żydów 

w swojej piwnicy, a naziści pukają do twoich drzwi i pytają: „Czy mieszkają tu 

Żydzi?” Cóż, jestem chrześcijaninem i przysięgam nigdy nie kłamać. „Tak, mają 

się dobrze tam w piwnicy”. Więc facet pyta cię z góry: czy masz tam Żydów? 

Mówicie: „Tak, oni są właśnie tam”. Czy to wielkie okrucieństwo, w którym 

brałeś udział? Czy powiesz: „Poczekaj, pójdę po nie”? Masz to samo w kontekście 

wojny. Kiedy chcą kogoś zabić, oszukujesz? Czy to część cytatu „gra”? Mówisz: 

„Hildebrandt, czy chcesz powiedzieć, że można kłamać za każdym razem?” To 

rodzi twierdzenie: czy Bóg błogosławi kłamców? A odpowiedź brzmi: czy Bóg 

błogosławił hebrajskim położnym? Tak, zrobił. Czy bali się Boga? Czy dlatego to 

zrobili? To, co zrobili, wynikało z tego, że bali się Boga. To tak, jakby ktoś 

zapukał do twoich drzwi i powiedział, że zabiję twoją rodzinę, gdzie są twoi 

synowie; gdzie oni są? A wy mówicie: „Cóż, oni chowają się tam w łóżku”. To 

nie jest dobrze. Mówisz: „Nie, nie zamierzam tego robić, a ty powiesz im coś 

innego. 

  Czy to oznacza całkowity relatywizm? Mówisz: „Hildebrandt, czy 

otwierasz się na etykę, że sytuacja określa, co jest dobre, a co złe?” Czy Biblia 

wyraźnie mówi, że kłamstwo jest złe? Czy Biblia wyraźnie mówi „nie będziesz 

kłamał”? Czy Biblia konsekwentnie mówi to w całym Piśmie Świętym? Czy 

uczciwość i uczciwość są naprawdę ważnymi cechami? Jednak powiedziawszy to, 

czy istnieją pewne konteksty w ochronie życia, w których stosujesz oszukańcze 
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taktyki? Tak. Czy wojna jest jednym z tych kontekstów? Zasadniczo to, co masz, 

to wojna tocząca się tu wcześniej z faraonem. Więc myślę, że sprawa z 

hebrajskimi położnymi była słuszna. Bóg patrzy na to i błogosławi im. Mówię 

więc, że otwarcie puszki robaków nie wystarczy, by powiedzieć: „Och, 

okłamałem matkę, bo naprawdę się wkurzyła, a nie chciałem, żeby poczuła się źle, 

więc okłamałem ją, żeby chroń ją przed nią samą”. Dobra, to kupa bzdur. Próbuję 

powiedzieć, że trzeba wziąć pod uwagę kontekst. Widzisz znaczenie kontekstu. 

Hebrajskie położne w bojaźni Bożej oszukały faraona i dzięki temu zostały 

pobłogosławione.  

O. Nil i Mojżesz [56:28-60:34] 

  A teraz ostatnie, co się tutaj dzieje? Przejdźmy przez to. Faraon mówi: 

„Dobra, to dziecko nigdzie się nie wybiera. Nie pozwólmy, aby położne to robiły. 

Wrzućmy dzieci płci męskiej do rzeki”. A tak przy okazji, czy Nil jest bogiem? 

Więc wrzucając dzieci do rzeki, czy w Nilu są jakieś stworzenia? Wrzucasz tam 

dzieci, czy dzieci są bezradne? Dzieci są bezradne. Wrzucasz je do rzeki, a 

dziecko utonie, a jeśli nie utopi, któryś z krokodyli lub cokolwiek tam mają, 

dopadnie je. Czy wiesz, że w Nilu są manaty? Nie wiem, czy namówiłeś mnie 

teraz na tę sprawę z manatem. Ale i tak dzieci by umarły. 

  Teraz naprawdę fajne jest to, że faraon używał Nilu do niszczenia 

niemowląt. Jak Bóg używa Nilu? Czy Bóg używa Nilu, by wyzwolić Mojżesza? 

To, czego faraon próbował użyć do zniszczenia niemowląt, Bóg obraca i używa, 

gdy Mojżesz zostaje spławiony w dół rzeki, specjalna dostawa, prosto w ramiona 

córki faraona. Czy pamiętasz, jak zrobili to pudełko mówiąc, pokryli je smołą i 

włożyli do niego Mojżesza. Idzie w dół rzeki, a córka faraona podnosi pudełko i 

mówi: „Wyciągam to dziecko z wody”. Dlatego nazywa go „wyciągniętym”, co 

oznacza, że wyciągnięty jest Mosze. Mosze dla was to Mojżesz. Zatem „Mojżesz” 

oznacza „wyciągnięty”. Jego imię to w zasadzie „ten wyciągnięty” z wody w ten 

sposób, a jego imię to „Mojżesz”. Podnosi go i mówi: „To musi być jedno z 

hebrajskich dzieci”. Skąd ona wiedziała, że to było hebrajskie dziecko? Czy to 
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możliwe, że był owinięty w rodzaj tkaniny, którą zrobiliby Hebrajczycy? 

Możliwe, że był owinięty w charakterystyczny materiał, inny niż w różnych 

kulturach. To jest możliwe. Czy możliwe jest również, że istniały inne 

możliwości? Tak. Podnosi dziecko i mówi: „Święta krowa, to dziecko jest już 

obrzezane”. Mogła więc kojarzyć to z Żydami. 

  Kto teraz stoi obok i mówi: „Mogę zaopiekować się tym dzieckiem dla 

ciebie? Potrzebujesz opiekunki? Tak, Miriam, starsza siostra Mojżesza. Sugestia 

tutaj jest taka, że córka faraona zasugerowałaby, że bóg rzeki właśnie ją zapewnił i 

może była bezpłodna lub coś w tym stylu, a bogini lub bóg Nilu właśnie 

podarował jej to dziecko. Wydaje się to prawdopodobną możliwością zrozumienia 

tego, jak zrozumiałaby to ze swojej perspektywy. Teraz wiemy, że to Jehowa 

posłał go właśnie tam. Czy to widzisz? Próbuję poruszyć ten temat ponownie. Czy 

widzisz Boga, który bierze zło i obraca je w dobro? Dlaczego to jest ważne? 

Kiedy twoje życie się rozpada i przydarzają ci się naprawdę złe rzeczy, chcę ci 

powiedzieć, że Bóg może wziąć te złe rzeczy i dać im kilka lat, a Bóg weźmie 

najgorszą rzecz, jaka kiedykolwiek ci się przydarzyła w twoim życiu i nagle 

obrócić to na dobre. Mówisz: „Hildebrandt, to nie może być dla mnie takie złe”, 

ale chcę ci powiedzieć, że niektóre z najgorszych rzeczy w twoim życiu Bóg 

odwróci i tak naprawdę będą to rzeczy, które staną się najważniejsze w twoim 

życiu. proces odkupienia dla ciebie. Mówię to teraz i przechodzimy teraz przez 

sytuacje w naszej własnej rodzinie i widziałem, jak to się dzieje w kółko i w 

kółko. Więc kiedy naprawdę złe rzeczy zaczynają się dziać, chcę ci powiedzieć, 

żebyś spojrzał w górę, ponieważ Bóg działa. Teraz możesz tego nie rozumieć i 

szczerze mówiąc, możesz nie rozumieć przez dwa, trzy lata lub nawet dłużej, ale 

Bóg działa i kiedy nadchodzi katastrofa, spójrz w górę. Aslan jest w ruchu.  

P. Trzy etapy życia Mojżesza [60:35-63:30] 

  Teraz trzy etapy życia Mojżesza. Te są dość proste. Przez pierwsze 

czterdzieści lat Mojżesz był początkowo wychowywany przez własną rodzinę. 

Więc przez swoją siostrę Miriam zostałby wyszkolony. Byli Hebrajczykami i 
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Lewitami. Po tym, jak prawdopodobnie osiągnął pełnoletność, dostajesz te rytuały 

przejścia. Wiesz, o czym mówię z tymi rytuałami przejścia? Dla żydowskich 

dzieci rytuały przejścia w okresie dojrzewania – czy kiedykolwiek słyszałeś o Bar 

Micwie? Niektórzy z was mogli mieć bierzmowanie – czy ktoś przeszedł przez 

bierzmowanie? Wiesz, że w wieku dwunastu lub trzynastu lat jesteś mile widziany 

w świecie dorosłych. Jest więc ten ruch od dziecka do dorosłego poprzez te 

rytuały przejścia. Nawiasem mówiąc, czy różne kultury mają różne rytuały 

przejścia? Jest więc wychowywany lub wychowywany przez córkę faraona jako 

jej syn. Czy byłby bardzo wykształcony? Czy zostałby przeszkolony w egipskiej 

literaturze mądrościowej? Tak. Mojżesz byłby bardzo dobrze wyszkolony. Czy 

wychowuje go rodzina, czy córka faraona? Odpowiedź brzmi tak. Jedno i drugie 

ma rację. Na początku życia był wychowywany przez rodzinę, ale przez 

większość dorosłego życia był wychowywany przez córkę faraona. Tak, to jest 

pierwszy etap jego życia — czterdzieści lat tam. 

  Drugie czterdzieści lat swego życia wychodzi i jest pasterzem w Midianie . 

A tak przy okazji, kiedy myślisz o pasterzu, czy myślisz o facecie na zboczu 

wzgórza pilnującym swoich owiec? Czy zdajesz sobie sprawę, jakie to nudne? 

Czy kiedykolwiek widziałeś owce? Chcę ci powiedzieć, że w życiu nie widziałem 

o wiele głupszego zwierzęcia. Zabiorę cię do Parku Stanowego Bradleya Palmera, 

facet ma owce. Oni są głupi. Naprawdę głupi. Nie, są zwierzęta, które są naprawdę 

mądre. Czy naprawdę istnieją mądre psy? Tak. Prawie rozumieją, co mówisz. 

Owce są wręcz przeciwne. Kiedy jesteś tam, obserwując ich dzień po dniu na 

pustyni, czy to naprawdę, naprawdę nudna praca? Więc kiedy myślisz o tej 

sprawie z pasterzem, uważaj, aby jej nie idealizować. To naprawdę ciężka praca. 

Mojżesz przebywa na pustyni jako pasterz przez czterdzieści lat w Midianie . Tam 

poślubia Cypporę , swoją żonę, ma kilkoro dzieci, kiedy przebywa w Midianie . 

Midian to Synaj. To jest na pustyni Synaj, a plemię, z którym on jest, to Madianici 

z Jetro , który jest kapłanem Midianitów . 

  Teraz Bóg wzywa go i zasadniczo mówi mu, aby wrócił z pustyni i był 
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wybawicielem przez czterdzieści lat, po czym Mojżesz prowadzi owce Izraela 

przez pustynię. Teraz jest pasterzem Izraela. Zawraca więc swoje owce do Izraela, 

prowadzi je przez pustynię i wyprowadza. Więc jest taka gra z różnymi typami 

owiec. 

 P. Powołanie Mojżesza [63:31-72:30] 

  Teraz spójrzmy, jak wyglądała relacja Mojżesza z Bogiem, a to są rozdziały 

trzeci i czwarty. Wraz z wieloma ludźmi w Biblii otrzymacie to powołanie, czyli 

powołanie, kiedy Bóg przychodzi i powołuje proroka do swojej służby. Mojżesz 

otrzyma wezwanie od Boga, a ja chcę tylko zobaczyć, jak Mojżesz i Bóg 

współdziałają tutaj. 

  Ale zanim to zrobię, chcę tu wskoczyć i powiedzieć, dlaczego Bóg dokonał 

Exodusu? Dlaczego Bóg wybawił ich w tym momencie? Tekst mówi nam, że Bóg 

zstępuje i mówi, że wybawi ich dzięki ich modlitwom. To, co próbuję ci 

zasugerować tym wersetem, który przeczytam ci w następnej kolejności, to to, że 

modlitwa ma niezwykłą moc. Cały Exodus jest zapoczątkowany modlitwą 

Izraelitów i oto ona: „Pan powiedział” w rozdziale 3, wersecie 7: „Widziałem 

nędzę mojego ludu w Egipcie. Słyszałem, jak płaczą z powodu swoich poganiaczy 

niewolników i martwię się ich cierpieniem, więc przyjdę, aby ich uratować”. 

„Słyszał ich wołanie”, błagania o pomoc i mówi: „Zstąpię i ich uratuję”. Modlitwa 

robi różnicę. Bóg słucha i zstępuje. 

  To, co on robi, to to, że musimy mieć wybawiciela. Czy można sprzeciwiać 

się woli Bożej? Kiedy Bóg powołuje osobę, czy ta osoba kiedykolwiek opiera się 

wezwaniu Boga? Mojżesz będzie jedną z wielkich postaci Starego Testamentu. 

Przyjrzyjmy się jego powołaniu i temu, jak reaguje, gdy przychodzi do niego Bóg. 

Wielu myśli, że powiedzieliby: Boże, jakakolwiek jest Twoja wola dla mojego 

życia, chcę po prostu podążać za Tobą. Boże po prostu mnie weź i użyj do swojej 

służby”. Czy tak mówi Mojżesz? 

  Przepraszam, to nie jest dokładnie to, co jest powiedziane w naszych 

Bibliach. Bóg przychodzi do Niego w rozdziale 3 iw wersecie 11. Przyjrzyjmy się 
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interakcji między Bogiem a Mojżeszem. Bóg zstępuje i mówi, że wyprowadzę 

mój lud z Egiptu silnym ramieniem i wyciągniętą ręką, ale Mojżesz powiedział 

Bogu: „Kimże jestem, abym miał iść do faraona, aby wyprowadzić Izraelitów z 

Egiptu?” I Bóg powiedział: „Będę z tobą”. Czy Mojżesz wskakuje na to i mówi: 

„Dobrze, Boże, wyprowadźmy ich z Egiptu?” Nie, mówi Mojżesz, „kim ja jestem, 

żeby iść do faraona?” Bóg mówi: „Nie chodzi o to, kim jesteś, ja będę z tobą”. Jak 

nazywa się „Będę z tobą”? Jaki jest termin hebrajski? Czy ktoś zna termin? 

„Emmanuel” oznacza „Bóg z nami”. Więc kiedy Bóg mówi: „Będę z tobą”, jest to 

„Emmanuel”. 

  Bóg mówi: „Mojżeszu, wiem, że nie możesz tego zrobić idąc do faraona, 

ale pójdę z tobą. A Mojżesz mówi: „Boże, jeśli jesteś ze mną, któż przeciwko 

mnie. Chodźmy!" Nie, on też tego nie robi. Znowu się wycofuje i następnym 

razem mówi to: i to jest w rozdziale 3 wersecie 13 i następnych. Mojżesz mówi: „ 

Przypuśćmy , że pójdę do Izraelitów i powiem im, że Bóg waszych ojców posłał 

mnie do was, a oni zapytają mnie, jak się nazywacie? Więc co mam im 

powiedzieć?” Mojżesz mówi: „Wybacz mi Boże, nie znam Twojego imienia. 

Cześć, jestem Mojżesz, jak masz na imię? Po prostu nie znam twojego imienia. 

Teraz muszę im powiedzieć, że spotkałem na pustyni jakiegoś Boga. Pomyślą, że 

jestem odwodniony i nie mam mózgu. Jak masz na imię? Nie znam nawet twojego 

imienia? Nawiasem mówiąc, czy to wielka rzecz zapytać Boga o Jego imię? Tak. 

  Co mówi Bóg? Po pierwsze, jest krzak, który płonie i z tego płonącego 

krzaka pochodzi to stwierdzenie. „Bóg powiedział do Mojżesza: „Jestem, który 

jestem”. Oto, co macie powiedzieć Izraelitom: JESTEM posłał mnie do was”. 

Czym jest to „Jestem, który Jestem”? Mówisz: „ Chwileczkę , Hildebrandt, masz 

to tutaj. Możesz mi to wymówić? Jaki jest problem? Dlaczego nie możesz tego 

wymówić? Nie ma samogłosek. Czy Żydzi celowo porzucili samogłoski, żeby nie 

można było tego wymówić? Dlaczego to zrobili? Czy chcieli wymawiać imię 

Jehowy? Nie, bo boją się, że ludzie nadaremno nie wezmą imienia Pana, Boga 

waszego. Więc usunęli samogłoski, żebyś nie mógł tego powiedzieć. Nawiasem 
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mówiąc, jeśli zamierzasz wstawić samogłoski, tutaj będzie „a” i „e” tutaj. Mówili 

„Jehowa”. Czy ktoś słyszał to określenie? „a” byłoby tutaj, więc byłoby to 

„Jahwe”, a „e” byłoby między „w” a „h” w porządku. Więc byłoby to „Jahwe”. 

„W” może brzmieć jak „v”. I to jest najświętsze imię Boga. To jest imię „Jestem, 

który Jestem” i przyjrzymy się temu za chwilę. 

  Teraz Mojżesz otrzymuje najświętsze imię Boga: „Jestem, który jestem”. 

Czy Mojżesz podąża za Bogiem? Nie, wymyśla kolejną wymówkę. On mówi: 

„Hej, jeśli tam zejdę”, rozdział 4, werset 1, Mojżesz powiedział, „a co, jeśli mi nie 

uwierzą lub nie posłuchają mnie i powiedzą, że Pan ci się nie ukazał? „Co masz w 

dłoni?” Mojżesz mówi : „Mam laskę, laskę”. Bóg mówi: „Rzuć to na ziemię”. Co 

się dzieje z tym personelem? Staje się wężem. 

  Co się stanie, gdy pojedzie do Egiptu? Co zrobią magowie? Oni zamierzają 

zrobić to samo. Który wąż zje drugiego? Mojżesz zamierza to zjeść. Czy ten wąż 

jest symbolem w Egipcie? Czy widziałeś kiedyś kapelusz faraona, kapelusz, który 

noszą faraonowie? Co wychodzi z przodu kapelusza faraona? To kobra, wąż. 

Więc to, co się tutaj dzieje, to gra o władzę między Jehową Bogiem a faraonem. 

Wąż faraona zostanie zjedzony przez węża Mojżesza. Więc to, co masz, to gra o 

władzę między Mojżeszem a faraonem, a Bóg ma zamiar pokonać węża 

egipskiego. 

  Mojżesz nadal się nie poddaje. Więc Mojżesz zaczyna dalej, zaczyna „ 

bbbbbut”. GGGGBoże, nie mogę za dobrze mówić ”. Wielu ludzi myśli, że 

Mojżesz się jąkał; że nie może poprawnie mówić. Niektórzy myślą, że jest jąkałą, 

podczas gdy inni myślą, że mówił o umiejętnościach retorycznych, że zbyt długo 

rozmawiał z owcami i zdaje sobie sprawę, że kiedy idziesz na dwór faraona, 

musisz mieć umiejętności retoryczne, a wszystkie jego umiejętności retoryczne 

dawno zniknęły. Więc to jest jedno z tych dwóch. 

  Więc Bóg przychodzi do niego i mówi: „Mojżeszu, kto stworzył twoje 

usta? Ułożyłem twoje usta i jeśli chcę, mogę zmusić osła do mówienia. Ale 

Mojżesz wciąż się nie poddaje. Wreszcie w rozdziale 7 Mojżesz mówi: „Dobrze, 
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Boże, nie idę. Wyślij kogoś innego. Znowu widzisz opór i niechęć Mojżesza? On 

jest tak niechętny do pójścia za Bogiem, oto co mówię. Strzeżcie się ludzi, którzy 

twierdzą, że po prostu zamierzali podążać za Bogiem i czynić Jego wolę zgodnie z 

pragnieniem ich serca. Oto Mojżesz, jeden z najwspanialszych ludzi, którzy 

kiedykolwiek żyli i czy widzicie, co on robi? Mówię tylko, uważaj , mamy dziś w 

naszej kulturze dużo przechwałek. Kiedy ktoś staje twarzą w twarz z prawdziwym 

Bogiem, nie mówisz: „Tak. Zrobię to. Właściwie , twoje buty są zdjęte, a twoja 

twarz jest przy ziemi. Więc uważaj z tym. 

  Mojżesz mówi: „ Poślij kogoś innego”. Co robi Bóg? „Hej, Mojżeszu, masz 

brata, Aarona. Jest już w drodze, żeby się z tobą spotkać. Wiem, że nie umiesz 

dobrze mówić . Więc powiem ci, co masz zamiar zrobić. Ty, Mojżeszu, 

porozmawiasz z Aaronem. Wtedy Aaron będzie waszym prorokiem”. Co to 

znaczy? Tworzy strukturę. Tak jak Bóg przemawia do proroka, a prorok do ludzi. 

Teraz więc Mojżesz będzie przemawiał do Aarona, a Aaron będzie przemawiał do 

ludu. Mówi nam więc, jaka jest rola proroka. Rolą proroka jest głoszenie Słowa 

Bożego. Teraz Mojżesz będzie jak bóg dla Aarona, a Aaron będzie przemawiał. 

Kiedy otrzymacie tę proroczą strukturę, Aaron będzie jak prorok dla Mojżesza. 

R. Znaczenie Jahwe: „Jestem, który jestem” [72:31-76:30] 

  Teraz płonący krzak dzieje się tutaj. Krzew płonie, ale krzew się nie spala. 

Więc co się dzieje? Podchodzi do płonącego krzewu i co się dzieje? Stoisz na 

świętej ziemi, zdejmij buty, jesteś na świętej ziemi. Będziemy studiować świętość, 

kiedy przejdziemy do Księgi Kapłańskiej, ale zasadniczo jest to święte miejsce. 

To miejsce szczególne, bo ta ziemia jest święta. „Zdejmij buty, jesteś na świętej 

ziemi”. Co oznacza to „jestem, który jestem”? To, z czym chcę się zmagać, to 

najświętsze imię Boga, imię Jehowa, co ono oznacza? Trzy propozycje: nazwa 

pochodzi od ANE. Jeśli powiem ANE, czy wszyscy wiecie, co to jest? Starożytny 

Bliski Wschód. Badacze Starego Testamentu używają tego skrótu dla starożytnego 

Bliskiego Wschodu. Czy nazwy są ważną częścią wymiaru starożytnego Bliskiego 

Wschodu? Czy imiona mają znaczenie? Abram zmienił się w Abrahama, Jakub 
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zmienił Izraela, Józef miał na imię Józef, a Mojżesz miał na myśli „wyciągnąć”. 

W tamtych czasach imiona coś znaczyły, a Bóg nadaje mu jego najświętsze imię. 

  Niektórzy uważają, że imię Boga znaczy „Jestem, jaki jestem”; że Bóg 

mówi z krzaka „jestem, który jestem”, że Bóg jest samoistny . I „jestem tym, kim 

jestem”, czyli krzak płonie, ale krzak się nie spala. Bóg nie potrzebuje krzewu, 

aby go pochłonąć, aby stał się ogniem. Bóg jest ogniem w sobie; on niczego nie 

potrzebuje. A tak przy okazji, czy potrzebujemy czegoś do naszego istnienia? 

Zacznijmy od wody i jedzenia. Potrzebujemy czegoś do naszego istnienia; Bóg nie 

potrzebuje niczego, aby podtrzymać swoje istnienie. On jest samowystarczalny; 

on jest tym, kim jest. "Jestem czym jestem;" on niczego nie potrzebuje, to jeden ze 

sposobów. 

  Drugim sposobem na to jest David Freeman, ten facet skończył Harvard i 

University of Michigan, ma pogląd na suwerenność. Uważa to za czas 

niedoskonały w języku hebrajskim. Można to przetłumaczyć dosłownie: „Będę 

tym, kim będę”. Mojżesz pyta: „ Jak masz na imię?” I mówi Mojżeszowi: „Będę 

tym, kim będę – zobaczysz, kim jestem”. Bóg objawi, kim jest, przez wielkie 

cuda, jakich dokona w Egipcie. Bóg jakby trochę zniechęcił Mojżesza. Zobaczysz, 

kim jestem, kiedy dokonuję tych wszystkich cudów w Egipcie. To drugi pogląd. 

Powiedziałem, że jest to moim zdaniem najmniej prawdopodobne. 

  Trzecia interpretacja to ta, w której Bóg mówi tutaj: „Jestem tym, kim 

powiedziałem, że będę”. Następnie, jeśli przeczytasz następną część fragmentu 

tutaj, Bóg powiedział do Mojżesza: „Zbawię Izraelitów, Pana, Boga waszych 

ojców, Boga Abrahama, Boga Izaaka i Boga Jakuba”. Jest więc Bogiem ojców. 

Bóg zamierza teraz dotrzymać tego, co obiecał Abrahamowi, Izaakowi i 

Jakubowi. On teraz da im ziemię obiecaną i nasienie. Bóg jest strażnikiem 

przymierza i Bóg dotrzymuje swojej obietnicy. Zatem to imię Jahwe lub Jehowa 

oznacza, że Bóg jest przymierzem dotrzymującym Boga. On dotrzymuje słowa, a 

Mojżesz zobaczy, że Bóg teraz zrobi to, co obiecał. Bóg jest ostatecznym 

strażnikiem obietnicy. Teraz będzie miał na imię Jehowa/Jahwe, że dotrzyma 
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słowa danego patriarchom.  

S. Wyjścia 6:3 sprzeczność? [76:31-78:44] 

  Dlaczego Biblia zaprzecza sama sobie? W Księdze Wyjścia 6, w wersecie 

3, czytamy: „Również Bóg powiedział do Mojżesza: Ja jestem Pan. Ukazałem się 

Abrahamowi, Izaakowi i Jakubowi jako Bóg Wszechmogący”. Co znaczy Bóg 

Wszechmogący? El Shaddai , czy kiedykolwiek słyszałeś tę piosenkę „El Shaddai 

”? Mówi: „Abraham, Izaak i Jakub znali mnie jako El Shaddai , nie znali mnie 

jako Jahwe. Nie znali mojego imienia Jehowa”. Ale w czym problem? Kiedy 

wrócisz do Księgi Rodzaju 49:18, masz Jakuba mówiącego: „Oczekuję twojego 

wyzwolenia, Panie”. Jak się pisze PAN? Duże „L”, duże „O” duże „R” duże „D”. 

Słowo „Lord” jest pisane wielką literą, to jest zastąpienie słowa „Jahwe/Jehowa”. 

Kiedy wszystko jest pisane wielką literą, oznacza to, że hebrajskie słowo, które się 

za tym kryje, to „Jahwe”, więc wszystko jest pisane wielką literą. Nawiasem 

mówiąc, jeśli to tylko małe „L”, to co to znaczy? Oznacza pana w znaczeniu 

„pan”, „pan”, „pan” lub coś w tym rodzaju. Ale Jacobs mówi: „Panie, oczekuję 

Twojego wybawienia, Panie” i używa imienia Jehowa. Dlatego to, co się tutaj 

dzieje, Księga Wyjścia 6:3 mówi nam, że Abraham, Izaak i Jakub nie znali 

imienia Boga Jehowa, ale mimo to widzimy, jak Jehowa był używany przez 

Jakuba w Księdze Rodzaju. Czy jest to sprzeczność w Piśmie Świętym? Skończył 

nam się czas, więc po prostu zostawmy tę „sprzeczność” i następnym razem się 

tym zajmiemy. 

 

  Przepisywane przez Tylera Berube 

  Z grubsza zredagowany przez Teda Hildebrandta 2 

 

 


